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Ionescu, ANEIR:
“Consultanþii
AdePlast au lovit
în perspectivele
finanþãrii prin
Bursã”

Deºi actorii pieþei de capital
nu vãd în eºecul ofertei de
listare AdePlast cel mai

mare rãu de pe pãmânt, reprezentan-
þii mediului de afaceri îi contrazic,
spunând cã acest rateu poate descu-
raja multe firme care ar avea nevoie
de finanþare ºi ar fi dorit sã apeleze
la piaþa de capital.

Mihai Ionescu: “În þara
noastrã, existã o crizã de
finanþare, nu una de cerere”

“Bursa noastrã gâfâie de atâþia ani
ºi de abia a acþionat la câteva oferte,
cum ar fi Nuclearelectrica ºi proba-
bil la Romgaz”, considerã Mihai Io-
nescu, Secretarul general al Asocia-
þiei Naþionale a Exportatorilor ºi
Importatorilor din România
(ANEIR), potrivit cãruia, pentru o
firmã privatã, este foarte greu sã ape-
leze la finanþarea prin piaþa de capi-
tal.

Domnia sa considerã cã reprezen-
tanþii AdePlast au fost extrem de cu-
rajoºi ºi îi felicitã pentru cã au încer-
cat acest lucru.

“Cred cã AdePlast a luat în calcul
ºi eºecul ºi nu ar trebui sã se descura-
jeze, ci sã demonstreze celor care au
avut curajul sã subscrie cã, dacã ofer-
ta ar fi reuºit, n-ar fi fãcut o alegere
greºitã”, a comentat Mihai Ionescu. În
opinia sa, exemplul AdePlast trebuie
sã fie perceput ºi de alþi privaþi care
vor sã iasã pe piaþã.

OCTAVIAN RADU

(continuare în pagina 13)

ROMTELECOM:

“Gradul de îndatorare este zero”
lMinisterul Finanþelor: Romtelecom are datorii de 478 milioane de lei

Reporter: De ce Romtelecom nu
ºi-a depus situaþia financiarã pe anul
2012 la Ministerul Finanþelor, în
condiþiile în care compania face par-
te dintr-un grup listat la o bursã?
Care este cauza acestei întârzieri ºi la
cât se ridicã datoriile Romtelecom în
momentul de faþã?

Oficialii Romtelecom/Cosmote:

Romtelecom ºi-a respectat toate
obligaþiile de raportare cãtre acþionari.
Toate informaþiile publice regle-
mentate pot fi gãsite pe site-ul OTE.
În ceea ce priveºte situaþiile finan-
ciare pentru Ministerul Finanþelor,
acestea au fost depuse de Romtele-
com în cursul lunii septembrie.

Gradul de îndatorare, calculat

conform metodologiei Ministerului
de Finanþe pentru Romtelecom, pe
baza ultimelor informaþii financiare
publicate, este 0.

Reporter: Þinând cont de posi-
bila viitoare fuziune Romtele-
com-Cosmote ºi de nivelul foarte ri-
dicat al datoriilor care se va forma
odatã cu aceasta, cum va reuºi vii-

toarea societate sã controleze situa-
þia, astfel încât sã evite o posibilã in-
trare în insolvenþã?

Oficialii Romtelecom/Cosmote:
Evoluþia de pânã acum a indicatoru-
lui EBITDA demonstreazã solidita-
tea ambelor companii, eficienþa ope-
raþionalã ºi economicã, precum ºi
capacitatea echipei de management

de a asigura un viitor sustenabil bu-
siness-ului. Pe de altã parte, atât
Cosmote România, cât ºi Romtele-
com beneficiazã de suportul acþiona-
rilor, grupuri puternice pe piaþa tele-
com globalã.

VLAD PÎRVU

(continuare în pagina 4)

ASTÃZI, ULTIMA ZI CU DISCOUNT DE 5%,
ÎN OFERTA ROMGAZ

Brokerii se aºteaptã ca tranºa
micã sã fie suprasubscrisã
de cel puþin douã ori

Micii investitori
au suprasub-
s c r i s , d e j a ,

tranºa care le este alocatã
din oferta pentru listarea
Romgaz, iar brokerii se
aºteaptã ca cererea de ac-
þiuni sã depãºeascã de
câteva ori oferta pe acest
segment.

Mai mulþi brokeri consultaþi de zia-
rul BURSA, joi, se aºteaptã ca supra-
subscrierea pe retail sã fie, în medie,
de 230%. Nu am inclus în calcul ºi ci-
frele de la extreme, care indicau su-
prasubscriere de peste 5 ori, deºi au
existat ºi astfel de estimãri, însã redu-
se ca numãr.

Rareº Nilaº, director general al
BT Securities, ne-a declarat, vineri,
cã subscrierile de pânã acum, de pe
tranºa micã, sunt în linie cu aºteptãri-
le sale. Domnia sa se aºteaptã ca
oferta Romgaz sã se încheie cu suc-
ces, anticipând o suprasubscriere de
cel puþin douã ori, pe retail.

Mai optimist este Grigore Chiº,
directorul general al SSIF Broker,
care estimeazã cã investitorii mici îºi
vor depãºi de patru ori segmentul, în
timp ce instituþionalii ar suprasub-
scrie de 2,5 ori tranºa care le este de-
dicatã. Directorul general al SSIF
Broker este de pãrere cã oferta se va
încheia cu un “megasucces”.

Marcel Murgoci, director operaþiuni

la Estinvest Focºani, anticipeazã ca
nivelul suprasubscrierii pe retail sã
fie, din punct de vedere procentual,
de mai mult de ori peste cel al investi-
torilor instituþionali, ceea ce implicã
alocarea cãtre tranºa micã a cotei de
5% din acþiunile scoase la vânzare.

OCTAVIAN RADU

(continuare în pagina 14)

345 DE CUTREMURE FÃRÃ LEGÃTURÃ CU GAZELE DE ªIST

Fracturarea hidraulicã a creierului
Procedeul de exploa-

tare a gazelor de ºist
este numit “fractura-

re hidraulicã”.
Nu cred cã este aºa de

important cã fracturarea hi-
draulicã poate sã conducã la

contami-
narea apei,

la soluri toxice ºi radioacti-
ve, la poluarea aerului, la
cutremure ºi alunecãri de
teren, la cancer ºi boli incu-
rabile pentru oameni ºi ani-
male, la distrugerea florei ºi
a faunei – pericole consem-
nate în Raportul prezentat
Parlamentului European
din 25.09.2012.

Cred cã aceste ameninþã-
ri considerabile pãlesc în
faþa riscului ca fracturarea
hidraulicã sã ne fractureze
encefalul, pentru cã fãrã
encefal nu prea mai
conteazã nici cutremurele, nici can-
cerul, nici poluarea.

Cã nu ne mai dãm seama.
Primul afectat de fracturarea hi-

draulicã a creierului pare sã fie pre-
mierul Victor Ponta – urmãriþi-i, cu
rãbdare, coerenþa în exprimarea din
ºedinþa de Guvern de vineri, ca sã

vedeþi la ce mã refer:
“O sã vã rog, dupã ce pre-

zentaþi în guvern, dupã aceea,
domnule ministru, sã daþi ºi pu-
blicitãþii concluziile ºtiinþifice
ºi în felul acesta, poate cã tot
felul de neprofesioniºti, vede-
te de televiziune, poate, totuºi,
în lucruri serioase, cum e sigu-
ranþa oamenilor din zona sei-
smicã, îi ascultãm pe specia-
liºti, ºi nu pe exaltaþii care bat
televizoarele cu tot felul de
prostii, ca sã fie vedete.”

Mie nu mi se pare cã un ab-
solventde facultate,dupãce îl ri-
dicã pe “dupã ce” la pãtrat ºi îºi
pierde predicatul, ilustreazã sã-
nãtate mintalã, combinând pe “a
spune prostii” cu “a bate
câmpii” ºi sã-i rezulte “sãbaþi te-
levizoarele cu prostii”.

Veþi spune “Ei, na!, s-a ex-
primat ºi el prolix, a luat-o de
colo ºi a ajuns dincoace, aºa e

el când nu plagiazã, dar, se-nþelege?,
da, se înþelege!, prea eºti bãsist!”

OK.
(continuare în pagina 3)

De ce mai confundã bãncile
centrale harta cu teritoriul ºi
ignorã realitatea economicã?

Trecute sunt zilele în care presa
internaþionalã întorcea pe toate feþe-
le posibilele efecte ale temperãrii
monetare din Statele Unite. La
sfârºitul sãptãmânii trecute, Bloom-

berg ne informa cã
“bãncile centrale
au renunþat la de-
claraþiile privind
restricþionarea po-
liticii monetare”.

În opinia ana-
liºtilor de la Deut-
sche Bank, “Fede-
ral Reserve are o

fereastrã micã de acþiune pânã la
apariþia noilor semnale privind înce-
tinirea economicã”, iar, în aceste
condiþii, “nu are rost sã reducã tipãri-
rea”.

O altã mare bancã internaþionalã,
Societe Generale, merge ºi mai de-
parte. Într-o analizã preluatã de Ze-
rohedge se aratã cã existã probabili-
tatea, deºi redusã, de extindere a pro-
gramului QE cu încã 10 – 20 de mi-
liarde de dolari la ºedinþa FOMC

(n.a. Federal Open Market Commit-
tee) din aceastã sãptãmânã.

Robert Mundell, laureatul Nobe-
lului pentru economie din 1999, a
precizat, într-o conversaþie relatatã
de Jim Rickards, autorul cãrþii “Rãz-
boaiele valutare”, cã “relaxarea mo-
netarã trebuie sã continue pentru o
perioadã îndelungatã”. Întrebat de-
spre atitudinea Fed-ului faþã de aur,
Mundell a declarat cã “din punct de ve-
dere legal ºi instituþional, Federal Re-
serve nu are dreptul sã spunã nimic”.

Nu are dreptul sã spunã nimic, dar
are dreptul sã tipãreascã nelimitat, pe
baza unor modele care nu au nimic
de a face cu realitatea economicã?

Despre calitatea acestor modele
scrie ºi Alan Greenspan, fostul
preºedinte al Federal Reserve, în
noua sa carte “Harta ºi teritoriul: Ri-
scul, natura umanã ºi viitorul pro-
gnozelor”. Într-un editorial din Fi-
nancial Times, Larry Summers se
întrece cu laudele la adresa celui su-
pranumit odatã “Maestro”.

(continuare în pagina 2)

INTERVIU CU MIHAI TÃNÃSESCU, VICEPREªEDINTELE BEI:

“Uniunea bancarã
va conduce spre o disciplinã
mai mare a sistemului”
l “Convalescenþa nu este numai în România, ci în toatã Europa” l “Stabilitatea fiscalã este mai
mult decât necesarã” l “Dupã aproape 10 ani de la introducerea leului greu, lumea încã îmi vorbeºte
în milioane când merg la piaþã”

Reporter: Nu demult, Mario Dra-
ghi, preºedintele Bãncii Centrale
Europene, spunea cã Uniunea Euro-
peanã a ieºit din recesiune ºi cã se
aflã pe un trend ascendent. În ce mã-
surã putem spune cã turbulenþele fi-
nanciare sunt de domeniul trecutu-
lui?

Mihai Tãnãsescu: Este limpede
cã Europa a fãcut progrese semnifi-
cative în ultimii cinci ani, de la data
declanºãrii crizei. ªtim foarte bine
cã, astãzi, continentul european este
mult mai bine pregãtit în faþa unei
potenþiale crize decât a fost la mo-
mentul respectiv. S-au învãþat niºte
lecþii din aceastã crizã financiarã,

care s-a transformat ºi într-o crizã
economicã în foarte multe state.
Este limpede, de asemenea, cã Eu-
ropa, în 2013 ºi, mai ales, în 2014,
va relua ciclul creºterii economice.
Fireºte, avansul va fi unul redus, dar
sunt semne pozitive care ne fac sã
spunem cã, din acest moment, Eu-
ropa va merge într-o direcþie ascen-
dentã.

Reporter: Puteþi estima, cu apro-
ximaþie, cu cât ar urma sã avanseze
economia la nivelul UE?

A consemnat
VERONICA PLÃCINTESCU

(continuare în pagina 5)
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Uniunea bancarã este un exerciþiu necesar pentru Europa, potrivit vice-
preºedintelui Bãncii Europene de Investiþii (BEI), Mihai Tãnãsescu. Domnia
sa ne-a acordat un interviu, în care ne-a explicat de ce considerã cã noul
acord de tip preventiv încheiat de þara noastrã cu Fondul Monetar Interna-
þional nu este o “condamnare la doi ani de reforme mimate”, precum susþin
analiºtii, dar ºi de ce informarea corectã a populaþiei privind avantajele ºi
dezavantajele aderãrii la zona euro este crucialã.

Subscrierea pe tranºa de retail a
ofertei Romgaz era spre 150%, vi-
neri searã, potrivit brokerilor. În ul-
tima zi a sãptãmânii trecute, pro-
gramul de subscriere a fost pânã la
ora 23.30. Astãzi este ultima zi în
care investitorii mici primesc disco-
unt de 5% faþã de instituþionali.
Pentru subscrierile de pânã în
10.000 de acþiuni, investitorii pri-
mesc discount (5% pentru prime-
le cinci zile de subscriere ºi de 3%
pentru celelalte zile), iar pentru or-
dinele care depãºesc cele 10.000
de titluri, reducerea nu se mai apli-
cã.

Vânzarea acþiunilor Romtelecom la Bursã va fi un succes,
susþine Dan Nica, Ministrul Comunicaþiilor, care nu exclu-
de o listare dualã la Bucureºti ºi Londra sau Frankfurt.
La solicitarea noastrã, oficialii Romtelcom/Cosmote
ne-au transmis informaþii privind activitatea celor douã
companii.

Potrivit bilanþului companiei publicat vineri pe site-ul Mi-
nisterului Finanþelor, Romtelecom a înregistrat datorii de
478 milioane de lei ºi un profit net de 312 milioane de lei.
Menþionãm cã reprezentanþii companiei ne-au transmis
cã gradul de îndatorare a Romtelecom în 2012 este zero.
Citiþi, mai jos, rãspunsurile companiei.

CÃLIN
RECHEA

MAKE

“Grãdina deliciilor”, de olandezul Hieronymus Bosch (circa

1450–1516), care suferise o fracturare hidraulicã a creierului,

deþinând, în acest sens, un certificat de la ospiciu; tabloul oferã

detalii minuþioase asupra realitãþii noastre.


